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Porządek obrad:

1.  Rozpatrzenie wniosków zgłoszonych na 55. posiedzeniu Senatu do projektu 
uchwały w 90. rocznicę powstania znaku Rodła.



15 grudnia 2022 r.

(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący 
Krzysztof Kwiatkowski)

PrzeWodniczący
Krzysztof KwiatKowsKi

Szanowni Państwo, proszę, żeby się wszyscy 
zalogowali.

Przepraszamy za opóźnienie, ale musieliśmy 
czekać na zakończenie posiedzenia poprzedniej 
komisji.

Otwieram posiedzenie Komisji Ustawodaw-
czej.

Mamy tylko 1 projekt, wniosek pana mar-
szałka Bogdana Borusewicza. Jest to poprawka 
do projektu uchwały w  90. rocznicę powstania 
znaku Rodła.

Oddaję głos wnioskodawcy.

Senator
Bogdan Borusewicz

Poprawka moja zmierza do usunięcia 
z uchwały, która ma charakter historyczny i do-
tyczy przede wszystkim okresu przedwojenne-
go, przedwojennego „Rodła”, Związku Polaków 
„Rodło”, odniesienia się do dnia dzisiejszego, 
którym niewątpliwie jest odniesienie się do 
obecnie istniejącej organizacji pod taką samą 
nazwą, która nie ma nic wspólnego personalnie 
ani organizacyjnie z przedwojennym „Rodłem” 
W związku z tym uważam, że w tej uchwale hi-
storycznej ten akapit, to ostatnie zdanie powin-
no zostać zmienione w taki sposób, żeby odno-
siło się do okresu tamtego „Rodła”. To wszystko.

PrzeWodniczący
Krzysztof KwiatKowsKi

Dziękuję.

(Początek posiedzenia o godzinie 19 minut 37)

Domyślam się, że pan senator Czerwiński 
może chcieć zabrać głos, ale wcześniej jeszcze 
umożliwię zabranie głosu pani mecenas.

Czy jest jakaś uwaga do poprawki pana mar-
szałka? Nie ma uwag.

Czy pan senator Czerwiński…

Senator
Jerzy czerwińsKi

Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo!
Ja starałem się na sali w  trakcie dyskusji 

wytłumaczyć, że tu nie chodzi tylko o 1 organi-
zację, czyli obecny Związek Polaków w Niem-
czech, chociaż to on jakby jest, nazwałbym 
to, depozytariuszem pamięci o  znaku Rodła, 
jest twórcą Kapituły Znaku Rodła, która dba 
o  ten znak z  punktu widzenia prawnego. Ale 
ażeby uśmierzyć jakiekolwiek podejrzenia, że 
ta uchwała ma być wykorzystywana politycz-
nie, bo ona nie jest polityczna, ona ma mieć 
charakter historyczny, i  żebyśmy wszyscy ze 
spokojem sumienia mogli za nią zagłosować, 
ja zgadzam się na to wycięcie części zdania 
z ostatniego akapitu, chociaż – tak jak mówię 
– fakt jest taki, że ten znak Rodła jest używany 
przez wiele różnych organizacji, także w Pol-
sce, żeby było jasne. Być może część z  pań-
stwa nawet dostaje zaproszenia od różnych 
gremiów na uroczystości, bo teraz mieliśmy 
wysyp takich uroczystości rocznicowych. Tak 
bym to wyjaśnił.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Proszę?
(Wypowiedź poza mikrofonem)
O, proszę, to jest najlepszy przykład. I pew-

nie używa i nazwy, i  symbolu w  jakichś skom-
ponowanych…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
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PrzeWodniczący
Krzysztof KwiatKowsKi

Pan senator Czarnobaj chce zabrać głos.
Oddaję mu głos.
(Senator Leszek Czarnobaj: Chciałbym, aby-

śmy przeszli do głosowania.)
Dobrze.
Szanowni Państwo, jest wniosek o przejście 

do głosowania. Mieliśmy głos za wnioskiem, 
mieliśmy głos przeciw wnioskowi. Uwaga…

(Głos z sali: Nie, nie…)
(Głos z sali: Nie.)
Glos był… Nie, pan senator Czerwiński…
(Senator Jerzy Czerwiński: Nie, nie, za.)
Też za. Czyli wszyscy popierają poprawkę 

pana…
(Głosy z sali: Tak, tak.)
Wspaniale – przepraszam, ja się zamyśliłem 

– mamy same głosy za poparciem tego wniosku.
Kto z pań i panów senatorów jest za popar-

ciem poprawki pana marszałka? (22)
Kto jest przeciwny? (0)
Nie ma.
Kto się wstrzymał? (0)
Nie ma.
Proszę o  zakończenie głosowania zdalnego 

i podanie zbiorczych wyników.
Przepraszam, sytuacja, że jest pełna zgoda 

między…

22 głosy za.
Poprawka została przyjęta jednogłośnie.
Czy pan senator Czerwiński nadal będzie se-

natorem sprawozdawcą?

Senator
Jerzy czerwińsKi

Oczywiście, tak. Dziękuję za zaufanie.

PrzeWodniczący
Krzysztof KwiatKowsKi

Bardzo dziękuję.
I na koniec wygłoszę jedno zdanie filozoficz-

nej natury. W związku z tym, że sytuacja pełnej 
zgody, a  w  szczególności między panem mar-
szałkiem a panem senatorem Czerwińskim, jest 
zjawiskiem jednak nie stale obecnym w  życiu 
parlamentarnym, ta sytuacja lekko mnie zasko-
czyła, ale jeszcze bardziej ucieszyła.

I  tym optymistycznym akcentem kończymy 
posiedzenie komisji.

(Senator Leszek Czarnobaj: Dlatego pan prze-
wodniczący był taki zagubiony.)

Tak, absolutnie, nie mogłem się odnaleźć 
w tej sytuacji.

Dziękuję państwu.

(Koniec posiedzenia o godzinie 19 minut 41)
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